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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Så har vi då ”kickat” iväg tomten till varmare breddgrader och vi har startat året med ett första 
styrelsemöte varvid bl a följande togs upp: 
 

• Vi har nu fått vår nya förvaltare EstateCon på plats och vi håller på att inviga dom i alla våra 
”hemligheter och egenheter”. Intrycket är att deras personal är väldigt positiv och serviceinriktad, 
så det kul att hälsa dom välkomna. Säg gärna hej till Andreas som är den ni ser mest ute på 
gården. 

 

• Cykelstället utanför Hjälmsätersgatan 2B är färdigt med gjuten platta och kraftiga bågar för att låsa 
fast cyklarna i. Ta gärna en titt och se vad ni tycker. Vi kommer succesivt att sätta upp flera sådana 
framöver. 

 

• Beslut kring byte av samtliga termostater på elementen är nu taget och byte startar v7. Infoblad 
kommer ut i god tid. 

 

• Vi råkade ut för en märklig händelse för några helger sen då helt plötsligt ytterdörrarna till 
Tornhagsvägen 10 och 12 inte gick att öppna. Efter lite felsökning visade det sig att styrenheten 
lagt av och dörrarna fick ställas upp tills på måndagen då en ny enhet sattes in.  På 
rekommendation av leverantören byter vi nu i förebyggande syfte styrenheter i övriga 3 fastigheter.  

 

• Beslut togs om att spola alla anslutningsledningar och stammar för att säkerställa att vi inte 
drabbas av fler stopp i huvudledningarna. Detta kommer att ske succesivt och vi behöver då 
komma in i era lägenheter. Info om detta sätts upp i god tid i trapporna.  

 

• Vi släpar med vad som kallas systematiskt brandskyddsarbete och ni kommer framöver att uppleva 
oss som mer ”griniga” med att materiel som finns i våra trappor och loftgångar måste bort. Det 
kommer att ske besiktigningar 4 ggr per år och dessa ska dokumenteras för att följa upp och 
åtgärda ev. fel och brister.  

 

• Energideklaration för fastigheterna och lägenheterna gjordes senast 2008 och dessa gäller under 
10 år så vi har nu beställt ny en genomgång och deklaration. 

 

• Lamporna ovan infoskylten på Hjälmsätersgatan har varit ur funktion en längre tid och vi söker 
med ”ljus och lykta efter ljuset” dvs. det verkar vara omöjligt att få reda på var strömmen kommer 
ifrån. Vi har nu ”kopplat” in elektriker för att se om de kan hitta var säkringen sitter.   

 

• Till sist så har vi då de här ”ekvilibristerna mä för mycke färg i blåsan”. Vi göder ”antiklotter 
firmorna” just nu och skulle ni se ngn som klottrar så ta ett foto på dom. Ni har säkert sett att vi fått 
hjälp av polisen som då och då kör i området för att åtminstone ha en avskräckande inverkan..  
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Tiden springer när man har kul och så även i Brf Omtanken. Vi har haft ett styrelsemöte i slutet av 
februari som det nu är dags att redovisa. 
 

• Statuskontroll avseende installation av VVS/el/ventilation i lägenheterna startar v12 och anslag 
kommer att sättas upp vartefter i trapporna. Samtidigt kommer spolning av alla avloppsstammar att 
ske och vi kommer därför att behöva tillträde till era lägenheter. Se lite nyttig info på baksidan. 
 

• Vi har nu installerat nya termostater överallt i våra fastigheter och förhoppningsvis är ni alla nöjda 
och har fått ett jämnare klimat i era lägenheter. Dock har vi fått lite påstötningar om att nu har vi 
istället för ”tut i luren, fått sus i rören”. Vi kommer att succesivt titta på de anmärkningar som finns 
för att se om vi kan komma tillrätta med det. Vi har inför nästa år en ev. åtgärd att ta till och det är 
att införa så kallad stamreglering men den är väldigt dyr så vi avvaktar för att se om den är 
nödvändig. 
 

• Vi har då äntligen kommit i mål med TV och bredbandsanslutningarna. Vi satsade på molnen och 
nådde trädtopparna vilket väl får betraktas som ok. Den 1Gbit/s anslutning vi trodde skulle gå att få 
till visade sig vara behäftad med för mycket krångel med att häva Bredbandsbolagets ägande av 
anslutningarna. Vi landande därför istället med ComHem och 250/50Mbit/s och 19 digitala tv 
kanaler, ComHem Play, samt IP telefoni för de som önskar. Detta kommer att gälla från 1/7 i år 
och ni kommer att få information framöver hur detta ska gå till. Samt till sist, ni får det inbakat i era 
avgifter utan någon höjning. Grattis! 
 

• Den 15 april kommer vi att få avnjuta årets stämma i Fontänen. Bl.a. kommer Per Lindgren från 
ComHem att närvara och berätta om vårt avtal för bredband och TV. 
 

• Arbetet med IMD har vi tillfälligt parkerat då vi väntar på att Tekniska Verken ska bestämma sig för 
hur de vill agera vad gäller solceller. Deras affärsmodell för bostadsrättsföreningar verkar inte hålla 
så vi får kanske gå tillbaka och handla upp det själva. Vi återkommer i ärendet. 

 

• Följande beslut i övrigt togs: 1/ Byta ut mattorna vid loftgångarnas dörrar. 2/ Beskära träden. 3/ 
Hägna in området framför fönster på Hjälmsätersgatan 2B. 4/ Byta till nya fjärrkontroller till P-huset. 

 

• Sandra Eriksson och Fredrik Öjersson har köpt lgh 93 Hjälmsätersgatan 2C. Vi  
hälsar dom varmt välkomna till Brf Omtanken. 

 

• Får vi återigen påpeka: När ni har entreprenörer som jobbar i era lägenheter så får inte 
bilarna stå på gården. De ska parkeras på Tornhagsvägens parkeringar. Vi börjar tröttna 
på att reparera gräsmattor och leta upp förare till bilar som står i vägen. 
 

Med vänlig hälsning styrelsen 
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Fett orsakar flest avloppsstopp och kostar miljoner för 
bostadsbolagen  
Publicerad i SVT Nyheter 2019-03-06 06.15 https://www.svt.se/nyheter/lokalt/dalarna/fett-orsak-till-manga-avloppsstopp   

 
Stopp i avloppsnätet gör att större bostadsbolag ofta tvingas sätta in 
akutåtgärder för att få loss avloppsproppar. En stor orsak till stoppen 
är fett från matlagning. 
– I kombination med gammalt stamnät så tror jag att problemen har blivit 
större, men det är nog både hyresgästrelaterat och stamrelaterat säger Markus 
Andrén, förvaltningschef på kommunala fastighetsbolaget Tunabyggen i 
Borlänge. 
  
Leder till problem långt senare 
Han uppskattar att runt 80 procent av de stopp som uppstår i avloppsnätet 
orsakas av fett. 
Vad är det som gör fett så problematiskt? 
– Det kan fastna på alla möjliga ställen och drar med sig mer smuts som fastnar, 
säger han och menar att det också är lurigt att se kopplingen mellan det som 
hälls ner i avloppet och vad det orsakar. 
– Det jag gör i dag kan leda till problem tre veckor senare. Det jag häller ner i 
avloppet stelnar längre ner i stammen, och så bygger det på, säger han. 
 

 Hannes Forssell (hannes.forssell@svt.se) 

 

DET HÄR SKA DU INTE SLÄNGA I AVLOPPET 
 

• Fett och olja. Både fast och flytande fett stelnar i rören. Varmt vatten 
hjälper bara en bit, men det stelnar förr eller senare. 

 

• Kaffesump. Den förenar sig med stelnat fett som åkt ned i vasken. Kasta i 
soporna eller lägg som jordförbättring i trädgården. 

 

• Råa ägg. Äggkladd och varmvatten riskerar att bilda omelett i vattenlåset. 
Kallt vatten hjälper en bit, men nästa omgång varmvatten kan få ägget att 
stelna längre ned. 

 

• Stearin. Kan verka självklart, men även små mängder som följer med när vi 
spolar ur gamla ljusstakar kan till slut bilda propp i röret. 

 

• Kaustiksoda. Om sodan inte löser upp stoppet kan du eller rörmokaren 
behöva hantera frätande kladd i rören. Det kan också kristalliseras och 
bilda en egen propp. 

 

• Gips, puts och betong. Följer ofta med när vi tvättar händerna eller sköljer 
av redskapen efter att ha använt dessa. Tvätta i en hink, låt stelna och 
lämna på återvinningscentralen. 

 
Källa: Tidningen Land 
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Dags för ett informationsblad igen. Det har hänt en hel del sen det senaste utskicket och nedan följer en 
redogörelse i urval av vad som hänt. 
 

• Först och främst bugar vi och bockar för att vi fick förtroendet att fortsätta som styrelse vid 
stämman vi hade 15/4. Ni har säkert sett att vi åstadkom en liten fadäs med fel namn vid återvalen 
och det är detta vi vill rätta till vid den extra stämman i samband med grillfesten. Vi hade fått rätt 
namn från valberedningen men lyckades skriva in fel i presentationen vid stämman. Vi ber om 
ursäkt för detta och hoppas att så många som möjligt hörsammar vår kallelse. 
 

• Ni har nog liksom vi noterat det sorgliga skicket på våra blomlådor. Vi kommer nu att byta ut dessa 
och sätta dit rejäla som tål väder och vind samt att de om möjligt kommer att vara självbevattnande 
så att växterna inte torkar bort över en långhelg som skedde tidigare. Förhoppningsvis kommer det 
att bli vackert och förgylla våra gårdar. 
 

• Sen har vi då det här med hantverkare som ställer sina bilar på gårdarna. Nu får ni ta i med 
krafttag när ni beställer jobb och tala om att de inte får parkera på gården utan ska ut på 
parkeringen vid Tornhagsvägen. Vi har nu vid ett flertal tillfällen fått bannor av färdtjänsten att de 
inte kommer fram och så får det inte vara. Nästa gång är det en ambulans som inte kommer fram 
och det vill ni väl inte vara skyldiga till? 

 

• Vi hoppas att det gått bra för er att beställa TV och bredband från ComHem enligt det avtal vi 
tecknade. Om ni har haft problem eller blivit dåligt bemötta av leverantören vore det bra att ni på 
enklaste sätt meddelar oss detta så vi kan ”sparka” på dom. Avtalet träder som ni vet i kraft 1/7. 
 

• Städfirman kommer i närtid att påbörja slipning och polering av samtliga våningsplan i trapporna.  
 

• Parkeringarna vid Tornhagsvägen är nu fördelade och skyltar med nummer kommer strax upp 
liksom nya linjer för samtliga parkeringar. Det finns fortfarande några lediga parkeringar i p-huset 
vid Åbylundstorget om någon önskar. 

  

• Den 24/5 genomfördes en yttre besiktning av våra fastigheter för att hitta fel och brister som 
behöver åtgärdas. EstateCon har till uppgift att upprätta ett protokoll och som vanligt hittade vi en 
hel del smått och gått som behöver fixas till. Bland annat kommer vi att måla om de dörrar som 
”plågats” hårt av saneringen efter klottrarna. 

 

• Joakim Norberg har köpt lägenhet 97 på Tornhagsvägen 8.Vi  
hälsar honom varmt välkomna till Brf Omtanken. 

 

• Sist men inte minst VARMT VÄLKOMNA den 5/6 till vår grillfest och vi får hoppas att 
vädergudarna är med oss. 
 

Med vänlig hälsning styrelsen 
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Vi är nu en bit in i juni och vi har haft ett det sista styrelsemötet inför sommarens uppehåll. Nedan följer 
lite av vad som behandlades: 
 

• Vi har ett stort problem med kalla handukstorkar som gäckar oss. Speciellt gäller det 
Hjälmsätergatan 2A och 2C. Vi får ständiga anmälningar om kalla torkar och att varmvattnet måste 
spola en stund för att bli varmt. Alla lägenheters installationer har gåtts igenom utan att vi kunnat 
lösa problemet. När vi lyckas få fart på en lägenhet så flyttar problemet till en annan. Vår förvaltare 
har lyckats få tag på alla ritningar för vattensystemet i våra hus och vi har nu en firma som ska 
vara experter på den här typen av system till vår hjälp. En lösning som övervägs är att sätta in 
större pumpar i vår undercentral för att se om det kan avhjälpa problemet. Parallellt med det 
kommer felsökningen att fortsätta med hjälp av underentreprenören. Får vi be samtliga som inte 
redan anmält att ni har kalla torkar att lägga en lapp i lådan eller skicka ett meddelande via 
kontaktsidan med namn och lägenhetsnummer så vi får koll på hur spritt problemet är i våra fyra 
hus. Vi måste få iordning på detta en gång för alla. 
 

• Som ni säkert noterat har våra syrenhäckar börjat bli väldigt höga och vi bad Estatecon att ta ner 
dom till ”säker” höjd inne på gårdarna så att vi inte krockar pga. av dålig sikt. Vi kommer även att 
sänka höjden på häckarna ut mot Grenadjärsgatan. Ni väntar säkert liksom vi på nya blommor och 
blomlådor, lugn de är beställda och de gjuts på beställning och kommer att vara av större typ som 
man inte ”bär iväg”. 
 

• I detta utskick/hemsidan får ni ny handling som handlar om vårt brandskyddsarbete. I den finns allt 
som berör arbetet med brandskyddet med tips och uppmaningar vad man bör tänka på för att 
minimera riskerna. Notera särskilt skrivningen som kommer från Räddningstjänsten Östra 
Götaland om förvaring av ”självantändande varor och vätskor”. Vidare finner ni en påminnelse om 
vad som gäller för grillning inom föreningen. Den finns även hemsidan. 

 

• Estatecon håller nu på att åtgärda de brister vi upptäckte vid vår besiktning av det yttre på våra 
fastigheter. Det gäller reparationer av våra sandlådor, byte av gungor, utplacering av större stenar 
för att förhindra att man kör på våra gräsmattor, staket vid lekplatsen på Hjälmsätergatan och som 
nämnts tidigare målning av alla dörrar som sanerats efter klottringen. Vidare har ngn lyckats köra 
på staketet vid nedgången till källaren under Tonhagsvägen 4 så vi fick svetsa ihop det. (Den bilen 
kan inte ha sett kul ut efteråt). Ni kommer att se ytterligare förbättringar allteftersom Andreas 
hinner med. 

 

• Lite info om solceller. Vi har träffat en leverantör och bett denne att komma in med uppdaterad 
offert som innehåller både IMD och solcellsinstallation. Ny träff kommer att ske i början av augusti 
för att sedan under hösten bestämma oss för om vi ska starta bygget. Vi har gjort en 
energideklaration av våra fastigheter och då upptäcktes en konstighet med att huset på 
Hjälmsätersgatan förbrukar ca 50% mer el än tex Tornhagsvägen 2–8 som är av samma storlek. Vi 

undersöker nu orsakerna till det. (Ju mer vi gräver ju mer hittar vi). Det är exempel på en fråga som 

måste vara löst och det finns ett antal sådana som måste få svar innan vi kan bestämma oss. 
 

Vänd 
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• Vi får tacka alla som uppmärksammade grillfesten, moder jord visade sig verkligen från sin 

vackraste sida och det blev en fantastisk kväll där ca 85 deltog. Det är riktigt kul att fixa  
det när ni kommer och framför allt uppskattar det. Riktigt roligt!!                                   

 

• Så en liten retorisk fråga: står det någonstans att man kan ställa in flaskor i tidningsförrådet vid 
Tornhagsvägen 16? Får vi be den som gjort det att bära ner dom till grovsoporna i valvet vid 
Tornhagsvägen 4. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

• Detta är det sista infobladet innan semestern och vi ber att från oss alla till alla tillönska er en riktigt 
skön semester/sommar så hörs vi igen i augusti.  
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Sommaren har nu passerat och vi har haft två styrelsemöten sen senaste infobladet så det är hög tid att 
ni får lite ny information om vad som pågår.  
 

• Vi startar återigen med våra fantastiska handukstorkar. Efter att ett antal firmor gått bet på att 
åtgärda våra installationer har vi nu hittat en kunnig hantverkare som gett sig den på att få igång 
anläggningen igen. Vad som dock framkommit under utredningarna är att det aldrig har fungerat 
på rätt sätt pga. ett antal anledningar. Ett, det är mycket svårt att ställa in alla trappuppgångars 
stamledningar så att det blir balans mellan samtliga. Det tar dagar/veckor att trimma in det för 
rimlig balans. Två, om en enda kran i en trapp är felaktig så rubbas balansen i hela systemet och 
någon kan få en kall tork där man minst anar det. Ni kan själva känna om ngn av era kranar är 
felaktig genom att spola enbart varmvatten en stund, stänga av och sen känna på ledningen för 
varmvatten direkt under kranen efter ca 5 min. Om den då är lika kall som kallvattenledninen så 
har ni ett överläckage inne i kranen och därmed kyls handukstorken i er lägenhet bakvägen och 
detta i sin tur påverkar balansen i stammen i trappuppgången som då i sin tur påverkar balansen 
mellan stammarna. Men skam den som ger sig, vi håller er uppdaterade i detta drama. 

 

• I förra infon skrev vi: ”Som ni säkert noterat har våra syrenhäckar börjat bli väldigt höga och vi bad 
Estatecon att ta ner dom till ”säker” höjd inne på gårdarna så att vi inte krockar pga. av dålig sikt. 
Vi kommer även att sänka höjden på häckarna ut mot Grenadjärsgatan.” Som ni säkert sett så har 
detta bara skett delvis och vi har nu träffat förvaltaren igen och sagt åt dom att följa reglerna som 
Linköpings kommun har dvs häckar där skymd sikt föreligger ska tas ner till 80 cm för att förhindra 
olyckor. Vi sa också att de skulle ta ner buskarna till rimlig höjd då vi vet att vissa av er sitter och 
tittar in i en djungel. 

 

• Om ni besökt våra vindar och källarförråd så ser ni att vi installerat rörelsesensorer för att förhindra 
att ngn skadar sig på framför allt upphöjningar i golvet på våra vindar. Vi gjorde även en 
provinstallation av rörelsesensorer i en av våra trappor men det var inte lyckat då belysning till sist 
stod på jämt. Som ni kanske känner till så har våra politiker i Bryssel bestämt att glödlampor och 
lysrör ska ersättas av LED armaturer och det innebär att vi på sikt måste byta ut alla våra 
belysningar i trapporna och då kommer samtliga armaturer att ha rörelsesensorer.   

 

• Vi håller f.n. på och målar de gröna dörrar som är illa åtgångna av sol/vatten eller av våra 
ekvilibrister till konstnärer som använder våra dörrar som ”målardukar”. Vidare målas räcket ner till 
källaren vid Tornhagsv. 4.  

 

• Vi har slamsuget alla dagvattenbrunnar och det var som entreprenören sa: Inte i går det gjordes. 
Det bör göras vartannat år direkt efter att vinterns grus sopats upp. 

 

• Får vi påminna om att det inte får stå ngt utanför förråden på vindarna eller i källargångarna. Nu 
senast var det Tornhagsvägen 2 det gällde. Vi kommer att genomföra brandbesiktning i slutet 
november och då kommer grejorna som de säger på flygplatserna: ”be removed by the 
authorities”. 

      Vänd 
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• Samtliga som vill ha tv och bredband via Comhem har nu fått det och vi hoppas att alla är nöjda 
och belåtna. Någon har haft besvär med att få igång anläggningen och vi ska hjälpa till så att 
Comhem åtgärdar det. 

 

• Vi har fortfarande ingen lösning på varför Hjälmsätersgatan 2A-C förbrukar mer energi än övriga 
hus så felsökningen pågår. Skylten vid infarten till den fastigheten har nu fått nytt liv genom en 
fungerande belysning! Vi fick gräva och lägga ner en ny kabel då det inte gick att ta reda på 
varifrån matning kom. 

 
• Statuskontrollen av lägenheterna, avseende el, vatten och ventilation är fortfarande inte gjord på 

Hjälmsätersgatan 2 A-C. Detta kommer nu enligt förvaltaren att genomföras i närtid. EstateCon 
kommer att sätta upp lappar i era trappuppgångar då de behöver tillträde till lägenheterna.  

 

• Golven på respektive våningsplan är rengjorda och putsade och vi tar nu in offerter för att göra 
motsvarande med trapporna 

 

• Får vi ge en liten påminnelse om att sätta upp lappar i trapphusen om ni ska hålla på och borra 
mycket i betongväggarna. Det är trots allt lättare att acceptera att det låter om man vet om att det 
ska göra det än om det kommer som en överraskning. Titta även på hemsidan eller i trapporna 
vilka tider som gäller för att utföra störande arbete. 

 

• Brandsläckare är nu installerad i gymmet och bastudelen. 
 

• Så har vi då det där med den personliga integriteten och hänsyn. Vi har gjort en noggrann 
undersökning hos miljödomstolen hur långt vi kan gå vad gäller rökning pga. att det inkommit ett 
antal skrivelser och det är f.n. ledsamt för de som lider av det och glädjande för de som röker. Det 
finns idag inga lagliga medel att förbjuda rökning på balkonger utan följande gäller: 

 
Vad säger hyresnämnden och miljödomstolen? 
Enligt hyresnämnden och miljödomstolen har det ansetts godtagbart att röka över 20 cigaretter om 
dagen på balkongen. Vad gäller rök som kommer in genom öppna fönster eller dörrar finns det 
flera rättsfall som uttalar att den som störs av att rök kommer in helt enkelt får stänga fönster och 
dörrar. Måhända kommer domstolarna att se annorlunda på rökning framöver men i dagsläget 
krävs rökning i extrem omfattning för att den ska få några rättsliga konsekvenser. 
 
Vad säger bostadsrättsföreningar? 
Vad gäller bostadsrätter kan man inte förbjuda rökning i lägenheterna, på de boendes uteplatser 
eller balkonger såvida inte samtliga medlemmar går med på det. Ett sådant förbud innebär en 
inskränkning för de boende och ses som ett hinder vid en eventuell överlåtelse av bostadsrätten. 
Därav kravet på samtycke från samtliga. Även om alla boende skulle gå med på förbudet är det 
inte säkert att föreningen skulle kunna vidta rättsliga åtgärder om någon skulle bryta mot förbudet. 
Det är inte säkert att brott mot bestämmelsen skulle kunna ligga till grund för förverkande av 
bostadsrätten. Ett förbud mot rökning i allmänna utrymmen, såsom tvättstuga och trapphus, är 
däremot allmänt accepterat och kan beslutas av styrelsen eller med enkel majoritet på stämma. 
 
Med detta i ryggen kan vi från styrelsens sida bara vädja till alla rökare att 
visa så mycket hänsyn som möjligt och tänka på att det finns människor som 
lider av röken. Vi är övertygade om att med så intelligenta människor som bor 
i Omtanken så är det inget problem, eller hur?  

 

• EstateCon har fått en ny medarbetare som ni träffar ute på gården tillsammans med Andreas. Han 
heter Anto Izer. Om ni tittar noga så känner ni kanske igen honom. Ge gärna grabbarna lite beröm 
för de gör ett bra jobb! 

 
• Till sist, håll utkik på trapptavlor/hemsida framöver då det kommer att komma upp lite inbjudningar 

till spännande saker! 

 
Med vänlig hälsning styrelsen 
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Är nu jämt två månader sen senaste infobladet så det är dags för lite information om vad som försiggår 
vår förening.  
 

• Har ni hört talas om handukstorkar? Det har vi! Vi kan bara notera att detta gissel har uppfunnits 
för att göra styrelser i BFR;er gråhåriga. Vi tackar byggnadsstyrelsen eller vem det nu är som 
förbjudit dom i nybyggnation. Vi kämpar tappert vidare för att få igång systemet. Vår konsult jobbar 
enträget med att leta efter och justera ventiler i systemet. (Vi fick precis innan detta går i tryck veta 
att vi fått igång samtliga på Hjälmsätersgatan 2C!!)  
 

• I dessa advents och jultider är det på sin plats att påminna om att kontrollera att era brandvarnare 
fungerar samt att iaktta stor försiktighet med levande ljus. Vi kommer under veckan som börjar 
med 9 december att genomföra en brandbesiktning av våra fastigheter. Det innebär allt som inte 
hör hemma i trappor och utanför förråd på/i vindar/källare kommer att forslas bort.  

 

• Stångåstaden höjer p-platserna med 5% from 1 mars vilket innebär att vi kommer att göra 
desamma för samtliga våra p-platser.  

 

• Påminnelse, vid flytt ska ni kontakta Estatecon för att få p-tillstånd för parkering på gårdarna. 
 

• Om allt går vägen så kommer vi under december att ta beslut om solceller på våra tak. Det har 
dragit ut väldigt på tiden då vi ville förstå vad det innebär att vi själva blir sk microleverantör av el 
och vad det betyder för momsfrågorna för föreningen. Vidare var det lite knepigt både tekniskt och 
administrativt att förstå vad IMD dvs. mätningen av era respektive lägenheters el förde med sig. 
Som lök på laxen ville vi uppdatera våra underhållsplaner för fastigheterna för att ha grepp på hur 
våra avsättningar till fonderna för yttre underhåll ska utformas framöver. Vi återkommer med 
detaljerad information när beslutet är taget.   

 

• Under hösten har det anordnats eftermiddagsfika och pubafton. Det är glädjande att så många 
hörsammade och kom till respektive tillfälle. Vi kommer att fortsätta att anordna dessa och vi vill 

framföra ett varmt tack till Siv Roxner och Anki Tiberg som spontant kom och frågade om de inte 

kunde få fixa eftermiddagsfika! Inte svårt att sitta i styrelsen när vi har sådana boende i föreningen.  
 

• Vi har nu kommit en bra bit på vägen att få iordning på våra gårdar vad gäller växtligheten. Träden 
kommer för er info att klippas i vårdagarna. Vidare är alla ytterdörrar som var i dåligt skick målade 
så det ser riktigt prydligt ut. Det mesta som identifierades vid den sk. vårvandringen är nu åtgärdat 
och de sista aktiviteterna utförs i vårdagarna. Det börja uppstå s.k. ”potthål” i vår asfalt och dessa 
ska vi försöka fixa så snart vädret tillåter. 

 
 
 
 

Vi vill nu önska er alla en riktigt god jul och gott nytt år 
Med vänlig hälsning styrelsen 
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Bästa medlemmar i Omtanken! 

 

Efter gårdagens styrelsemöte vill vi från styrelsen uppdatera er på vad som händer kring frågan om 
installation av solceller: 
 
Som ni vet har vi nu i nästan två år sonderat möjligheterna att sätta upp solceller på våra tak. Vi har haft 
diskussioner med 5 olika leverantörer och även ansökt om investeringsbidrag från Länsstyrelsen vilket 
beviljades i slutet av 2017. Vi anordnade en extra stämma för att få er tillåtelse att införa s.k. IMD, dvs 
Individuell Mätnings Debitering där vi som förening levererar el från solceller samt köper el från en yttre 
leverantör och via vår förvaltare debiterar er. Vidare har vi besökt en förening i Linköping som installerat 
solceller för att få deras omdöme om hur processen varit att få igång anläggningen och driva den.  
 
Vi tog under hösten in förnyade offerter på lite olika storlekar på anläggningen för att förstå vilken som 
skulle ge bäst avkastning för oss. Initialt såg det väldigt lovande ut och vi gick in i ett skede där vi skulle 
kunna göra ett val för att presentera på en extra stämma så att ni alla fick möjlighet att förstå vad det 
hela innebar. 
 
Återbetalningen beräknade vi till ca 9-12 år själva vilket var en acceptabel siffra. Leverantörerna angav 
lägre siffror men vi var mer konservativa i vår bedömning. 
 
I början av december kom dock ett dråpslag som slog undan fötterna för oss i och med att Högsta 
Förvaltnings Domstolen, HFD, kom med ett utlåtande som ni finner på nästa sida. Det innebar att vi 
skulle bli tvungna att ta ut moms på elen från solcellsanläggningen. Dessutom återremitterade HFD 
frågan kring om vi fick kvitta delar av momsen på investeringen av anläggning mot momsen för den 
försålda elen till skatterättsnämnden. 
 
En nästan 2 timmar lång diskussion med skattemyndigheten i förra veckan mynnade ut i att de bad att få 
återkomma under våren. Anledningen var att de måste få fundera på vilka rekommendationer de ska ge 
framöver.  
 
Konsekvensen av ovanstående ger att återbetalningen närmar sig livslängden på anläggningen och 
avkastningen på investerat kapital blir så låg att vi f.n. inte kan rekommendera att gå vidare med 
processen utan avvakta vad myndigheterna kommer fram till innan vi fattar något beslut. Efter diskussion 
med länsstyrelsen avseende hur länge vårt investeringsbidrag gäller så lät de meddela att vi har året på 
oss innan det tas bort.  
 
Kommentar: Ovanstående visar tyvärr att en investering i solcellsanläggning bara är lönsam om man 
gör det som privatperson på sin villa. Bostadsrätter och hyreshus drabbas hårt av HFDs dom genom att 
elen som produceras av den egna anläggningen anses vara momspliktig i och med att vi har separata 
mätare och därmed inte utgör en del av bostadsrättsavgiften. Hade vi däremot tagit bort mätarna hade 
momsplikten fallit. Mot det står att vi om några år enligt lag är tvungna att erbjuda timdebitering via 
individuella mätare.  

 
Med vänlig hälsning styrelsen 
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HFD, mål nr 1595-19 – En hyresvärds och 
bostadsrättsförenings tillhandahållande av el 
respektive vatten; mervärdesskatt 
Områden: Mervärdesskatt 
Dnr: 202 498279-19/111 
Högsta förvaltningsdomstolens dom 2019-12-03, mål nr 1595-19. 

Sammanfattning 
Högsta förvaltningsdomstolen (HFD) har ansett att en hyresvärds och bostadsrättsförenings tillhandahållande 
till bostadshyresgäster och bostadsrättshavare av el och/eller vatten, där debitering sker särskilt utifrån 
faktisk förbrukning, ska anses vara fristående från bostadsupplåtelserna. Sådana tillhandahållanden av el 
och/eller vatten är därmed skattepliktiga. Skatterättsnämndens förhandsbesked ska således ändras. 
Högsta förvaltningsdomstolens dom bekräftar Skatteverkets ställningstagande En hyresvärds 
tillhandahållande av el, gas eller vatten; mervärdesskatt (2018-02-09, dnr 202 54979-18/111) avseende att 
tillhandahållandet av el m.m. är skattepliktigt. 
När det gäller frågan om avdragsrätt för ingående mervärdesskatt för inköp och installation av el- och 
vattensystem. visas den åter till Skatterättsnämnden för prövning. Skatteverkets bedömning av avdragsrätten 
framgår av ställningstagandet. 

Referat 
Målet rör ett förhandsbesked hos Skatterättsnämnden (SRN). Sökandena upplåter lägenheter respektive 
bostadsrätter. Sökandena kommer också att tillhandahålla el respektive vatten till sina hyresgäster respektive 
bostadsrättshavare. Sökandena ansökte om förhandsbesked för att få klarlagt om de beskrivna 
tillhandahållandena av el och/eller vatten är en del av bostadsupplåtelsen och således undantagna från 
skatteplikt. Om tillhandahållandena skulle anses vara separata skattepliktiga tillhandahållanden ville 
sökandena även få svar på om det föreligger rätt till avdrag för ingående mervärdesskatt avseende inköp och 
installation av anläggningar för el respektive vatten. SRN lämnade besked den 27 februari 2019 (dnr 31-18/I) 
att upplåtelsen av bostad och tillhandahållandena av el och/eller vatten utgjorde ett enda sammansatt 
tillhandahållande som var undantaget från skatteplikt. Skatteverket överklagade förhandsbeskedet. 
HFD:s dom meddelades den 3 december 2019. HFD pekar i sin bedömning på att nyttjanderättsinnehavarna 
själva kommer att kunna styra över sin förbrukning av el respektive vatten, vilken kommer att kontrolleras 
genom enskilda mätare i varje lägenhet. Debiteringen kommer att göras utifrån den faktiska förbrukningen 
och avgiften för elen respektive vattnet kommer att specificeras separat. Villkoren för leveranserna liknar 
således i hög grad de som beskrivs i EU-domen Wojskowa Agencja Mieszkaniowa, C-42/14, EU:C:2015:229, i 
punkterna 39-41. HFD drar därför slutsatsen att det av den domen följer att sökandenas tillhandahållanden 
av el och/eller vatten ska anses vara fristående från bostadsupplåtelserna och att de därmed är skattepliktiga. 
Skatterättsnämndens förhandsbesked ska således ändras. Vidare framför HFD att SRN inte har haft anledning 
att ta ställning till frågan om det föreligger rätt till avdrag för ingående mervärdesskatt för inköp och 
installation av anläggningar för el respektive vatten. Målet ska därför visas åter till nämnden för behandling av 
den frågan. 

Skatteverkets kommentar 
HFD:s dom bekräftar den bedömning, avseende tillhandahållande av el m.m. som Skatteverket gör i sitt 
ställningstagande En hyresvärds tillhandahållande av el, gas eller vatten; mervärdesskatt (2018-02-09, dnr 202 
54979-18/111). När det gäller frågan om avdragsrätt för ingående mervärdesskatt för inköp och installation av 
el- och vattensystem visas den åter till Skatterättsnämnden för prövning. Skatteverkets bedömning av 
avdragsrätten framgår av ställningstagandet. 

Referenser 
C-42/14 Wojskowa Agencia Mieszkaniowa 


